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1963-2023: 60 jaar misbruikte faciliteiten
Dit jaar willen wij voor al onze lezers in drie opeenvolgende afleveringen het faciliteitenverhaal brengen van wat onze zes Vlaamse faciliteitengemeenten in 1963 tegen onze wil en 
tegen Vlaams verzet in werd opgedrongen.

In dit februarinummer belichten wij de belangrijkste gebeurtenissen die er aan voorafgingen en ertoe geleid hebben. In ons meinummer brengen wij de parlementaire debatten, 
waarin o.m. de invoering van die beruchte faciliteiten werd besproken en beslist. In ons augustusnummer behandelen we de gevolgen en de nasleep ervan.

Wat er voorafging
De CVP-PSC-regering van Gaston 
Eyskens IV had ons land van 6 november 
1958 tot 25 april 1961 na de internationaal 
bejubelde EXPO 58 doorheen een heel 
woelige periode geloodst. De Congolese 
onafhankelijkheid had ons land ook in-
ternationaal in de weinig positieve kijker 
gezet en met de Eenheidswet van Gaston 

Eyskens stonden ons land en zeker Wal-
lonië in pré-revolutionaire rep en roer. 
Wijzelf hadden op 10 december 1960 als 
comité onze medewerking verleend bij de 
organisatie van de Dag der Randgemeen-
ten, waarbij 800 wagens een gordel rond 
Brussel reden en de toen nog niet-partij-
politiek geëngageerde Wilfried Martens 
vanop de kerkhofmuur van de Sint-Pie-
tersbandenkerk fulmineerde tegen de 
franskiljonse grondspeculanten die onze 
gronden verkochten aan de meestbieden-
de anderstaligen. 

De Volksunie behaalde na het mager ver-
kiezingsresultaat van 1958 met één ka-
merlid bij de verkiezingen van 26 maart 
1961 vijf kamerleden en één senator. On-
derhandelingen voor de regeringsvor-
ming tussen CVP-PSC en BSP-PSB duur-
den een maand. 
De regering Theo Lefèvre–Paul-Henri 
Spaak had behoorlijk wat ambities. Ze 
stelde oplossingen in het vooruitzicht 
voor de Vlaams-Waalse problemen met 
afbakening van de taalgebieden, het taal-
gebruik in bestuurszaken, oprichting van 
cultuurraden, splitsing van departement 
onderwijs. Arthur Gilson, minister van 
Binnenlandse Zaken kreeg meteen de 
opdracht hiervoor wetsontwerpen ter be-
spreking voor te leggen.

Geen talentelling meer…
Een eerste succes was de door Vlaan-
deren al lang geëiste afschaffing van de 
talentelling op 24 juli 1961. 300 Vlaamse 
burgemeesters hadden immers tijdens 
de vorige legislatuur in 1960 hun talen-
tellingsformulieren voor de tienjaarlijkse 
volkstelling naar Brussel teruggezonden. 
Met de Eerste Mars naar Brussel op 22 ok-
tober 1961 zou het Vlaams Aktiekomitee 
Brussel en Taalgrens, waarin ons Komitee 
der Randgemeenten een belangrijke rol zou 
spelen, duchtig de grieventrommel roeren. 
Alvast CVP en Volksunie stonden met hon-
derden éénsgezinde parlements- leden en 
burgemeesters achter de doelstelling van 
de succesrijke manifestatie. Urenlang en 
haast zonder incidenten marcheerden we 
toen door het verraste Brussel.
De verdere indiening en bespreking van de 
communautaire wetsontwerpen zouden 
moeizaam verlopen. Door de afschaffing 
van de talentelling kon de taalwet van 1932 
niet meer worden toegepast. Die kon on-
dermeer leiden tot een wijziging van het 
taalstatuut van bepaalde gemeenten en in 
Brussel tot de overheveling van gemeen-
ten naar de Brusselse agglomeratie bij een 
Franstalige meerderheid. Zoals met Evere, 
Ganshoren en Sint-Agatha-Berchem in 
1954 was gebeurd.

Minister Gilson
Het voorstel Gilson over de vastlegging 
van de taalgrens, ingediend op 14 no-
vember 1961, was deels gebaseerd op de 
besluiten van het Centrum Harmel. In 
het na-oorlogse 1948 was dat opgericht 
in een zeer evenwichtige talensamenstel-

ling van specialisten. Het had tien jaar ge-
duurd vooraleer het in 1958 zijn besluiten 
publiceerde met o.m. de aanbeveling dat 
taalminderheden zich moesten integre-
ren. Daarnaast ook de aanbeveling 34 ge-
meenten over te hevelen naar een ander 
taalgebied en 15 anderstalige wijken uit de 
(moeder)gemeente weg te trekken en aan 
te hechten bij een anderstalige gemeente 
in de buurt.
Wijlen kamerlid Jan Verroken schrijft 
over de visie van dit Centrum inzake faci-
liteiten: ‘Volgens het Centrum betekende 
faciliteiten niet tweetaligheid; het bete-
kende dat de streektaal voertaal blijft voor 

administratie en onderwijs plus als afwij-
king individuele tegemoetkoming als vrije 
hulp en, wat het onderwijs betreft, ten 
hoogste versterkt onderricht van de twee-
de taal. De faciliteiten werden door het 
Centrum dan nog beperkt tot drie steden 
(Edingen (in document 165 samen met 
Ronse nog een Vlaamse stad genoemd!) , 
Ronse en het Franse Moeskroen’, (nvdr), 
die er zelf zouden over beslissen.’
Het voorstel Gilson liet de Voerstreek 
bij Luik en Komen-Moeskroen bij 
West-Vlaanderen.

.org
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Jan Verroken - foto: Michiel Hendryckx

Dank 
Steunbijdragen van €100 of meer van partij-
afdelingen, en die zijn op één hand te tellen, 
vermelden wij principieel niet, al was het 
maar om partijenopbod te vermijden. Wij 
wensen ook geen subsidieaanvraag te richten 
tot de hogere overheid om onze werking on-
partijdig en ongebonden te kunnen voeren. 
Wij ontvingen van Marnixring Adriaen Wil-
laert uit Roeselare een steunbijdrage van 
€150. 
De vzw Westflandria uit Kortrijk gaf ons een 
gulden (aan)sporing met €250.
De Vlaamse Volksbeweging afdeling Lier-Ber-
laar schonk ons €200 uit sympathie en wens-
te ons succes met ons tijdschrift.
De Dosfelkring van Herent kwam eens te 
meer met €100 over de steunbrug.
Het Komitee der Randgemeenten kan De 

Zes op meer dan 20.000 exemplaren in heel 
Vlaanderen blijven verspreiden dank zij de 
(steun)bijdrage van duizenden abonnees. 
Ook u kan ons uw ruggensteun verlenen 
door een bijdrage te storten op rekening BE82 
4366 2473 9168 van het Komitee der Randge-
meenten. Vanaf €5 is u abonnee, vanaf €13 is 
u steunabonnee. 

2022/2023
Kaspar, Melchior en Balthazar
 zijn alweer op tocht dit jaar.

 Oekraïne, land in nood, 
Poetin zaait verderf en dood.
 Krim-ineel zijn vorig plan,

 maakt er zo maar Rusland van.
Vier provincies, overmand,

 zijn nu Russisch vaderland.
WK-voetbal in Qatar:

 een Arabisch slavenhandelaar.
 In Iran is ’t ongehoord:

 meisjes door ’t regiem vermoord.
 ’t Moet ons drieën van het hart:

 België straft zijn onderdanen hard.
 Een tekort dat de verbeelding tart:

 meer dan drie keer tien miljard.
 En met Tinne aan het stuur:

 energiefactuur nu veel te duur.
 Met De Croo aan ’t roer der natie
 meer dan twaalf procent inflatie.
 Met zijn hint: ‘tien winters lang’

 maakt hij alle mensen bang.
 ‘Allahu Akbar!’ gehoord?

 En nadien agent vermoord.
 Ventilus: veel spanning in de lucht:
 burgemeesters nog niet opgelucht.

 Kabel ondergronds geborgen
veel te duur en niet voor morgen.

Toch maar zingen altegaar:
‘Zalig en gelukkig jaar.’

Kaspar, Melchior en Balthazar



Waardering voor ‘Wamblinis’ 
Wamblinis
 Bij het opruimen van oude archieven 
stuitten we op een paar volledige jaar-
gangen van Wamblinis, 
het driemaandelijks tijd-
schrift van het Wambli-
nis-genootschap. Deze 
vereniging werd opgericht in 1969 en ont-
plooit gedurende enkele decennia heel 

wat activiteiten tot in 2004 voorzitter en 
verantwoordelijk uitgever Jan Delbroek 
de vereniging zal ontbinden bij gebrek 
aan actieve medewerkers. De naam Wam-
blinis verwijst naar een aloude Latijnse 
naam van de gemeente die gebruikt werd 
in de twaalfde eeuw na C. Tijdens zijn be-
staan levert het genootschap tussen 1973 
en 1981 negen volledige jaargangen af van 
Wamblinis, een verzorgd driemaandelijks 
uitgegeven tijdschrift op 16 pagina’s. Het 
genootschap bestempelt zichzelf niet als 
een oudheidkundig genootschap maar 
werd opgericht om het eigen (Vlaams) ka-
rakter van Wemmel en omgeving te laten 
voortleven, onder meer door de studie 
van de geschiedenis, het publiceren van 
documenten en studies en het organise-
ren van tentoonstellingen en andere ac-
tiviteiten.

Zo wordt in november 1969 in zaal SKC 
een geslaagde tentoonstelling opgezet 
over het verleden van Wemmel (terug-

gaand tot de Ro-
meinse tijd), waar 
professor Theo 
Luyckx een opge-

merkte openingstoespraak zal houden. 
Tijdens de eerste jaren van zijn bestaan 
fotograferen de leden alle oude gebouwen 
van Wemmel, vele daarvan zijn intussen 
verdwenen. Het opzet is om hiermee een 
waardevol album uit te geven maar tot een 
uitgave komt het helaas niet. Wel houdt 
het genootschap het negen jaargangen 
vol om een hoogstaand tijdschrift uit te 
geven met bijdragen over verschillende 
aspecten van Wemmel (geschiedenis, to-
ponymie, gebruiken en dialect, bijzonde-
re gebouwen enz. Door het wegvallen van 
een aantal gemotiveerde medewerkers 
waaronder Karel De Witte, Emiel Verhas-
selt en Victor Buelens worden de uitgaven 
gestaakt in 1981. Spijtig want naar verluidt 
lag nog heel wat interessante kopij klaar 
om gedrukt te worden. Wamblinis heeft 
ook verscheidene jaren een zeer verzorg-
de en gegeerde kalender uitgegeven met 
aquarellen en tekeningen van plaatselijke 
kunstenaars zoals Omar Waegeman en 
I.C. Minne. Hiernaast vindt u een afdruk 
van een tekening van het huis Vaesen 
op de Kaasmarkt van de hand van Omar 
Waegeman uit de kalender uit 1979. Het 
cultureel centrum De Zandloper staat nu 
op de plaats waar het huis Vaesen stond. 
Een fotowedstrijd in 1979 zal zorgen voor 
geschikt beeldmateriaal voor de kalen-
ders van 1980 en 1981.
Zoals eerder aangegeven beschikken wij 
nog over een aantal volledige jaargangen 
die we graag gratis ter beschikking stellen 
aan mogelijke geïnteresseerden. In dat ge-
val volstaat een berichtje naar ons redac-
tieadres: redactie@dezes.org. À propos, wij 
zien momenteel op het internet dat het 
eerste Wamblinisnummer er aangeboden 
wordt tegen €11. Negen volledige jaargan-
gen gratis vormen dus een buitenkansje!

Kinderdagverblijf gesloten
Na enkele geruchtmakende incidenten 
in verscheidene kinderdagverblijven de 

Wemmel

Nog geen verdubbeling
Vergunning geschorst
Woonzorgcentrum Avondvrede, zo lezen 
we in de Vlaamse gemeenschapskrant 
Sjoenke, mag tot einde van deze maand 
geen nieuwe bewo-
ners meer opnemen. 
Sinds november staat 
het onder verhoogd 
toezicht omwille van diverse gebreken. 
Voorlopig wordt de vergunning nog niet 
ingetrokken omdat er bij tussentijdse in-
specties gebleken is dat de toestand wat 
verbeterd is. 
Bij een laatste onaangekondigde inspectie 

bleek dat er nog werk aan de winkel is. Zo 
is bij sommige anderstalige medewerkers 
de kennis van het Nederlands te beperkt. 
Die staan op bepaalde momenten alleen 

op dienst en kunnen 
Nederlandssprekende 
ouderen onvoldoende 
uit de nood helpen.

Verdubbeling spoorwegnet
Eens te meer schrijft het schepencollege een 
brief naar minister van Mobiliteit Gilkinet 
om het Linkebeekse bezorgdheid over de ver-
dubbeling van de sporen voor het Gewestelijk 
Expresnet te verwoorden en aan te kaarten.

Linkebeek

Huis Vaesen (Omar Waegeman)

jongste maanden, lijkt het wel dat Kind 
en Gezin een versnelling hoger schakelt 
en bij zijn recente inspecties strengere 
normen hanteert. Zo kreeg de kinder-
opvang Baby & co in Wemmel na een 
inspectie te horen dat de crèche op 21 
januari moet sluiten. Naast verschillen-
de administratieve tekortkomingen werd 
ook vastgesteld dat de uitbaatster onvol-
doende Nederlands kent. Een begeleider 
die het Nederlands machtig is bleek niet 
aanwezig bij de inspectie.
Misnoegde ouders die de sluiting een 
maatregel vinden buiten proportie, pro-
beerden verhaal te halen bij burgemees-
ter Walter van Steenkiste. De Wemmelse 
burgervader zegt dat de gemeente in deze 
aangelegenheid geen bevoegdheid heeft 
omdat de kinderopvang een privé initia-
tief betreft. Toch wil de gemeente zo veel 
als mogelijk helpen door de uitbaatster 
ter zake de nodige informatie te verschaf-
fen en haar Nederlandse lessen in urgen-
tie te laten volgen.
Enkele ouders laten het hier niet bij en gaan 
in beroep bij het inspectiecollege. Deze be-
roepsprocedure zou de sluiting opschorten 
tot het college uitspraak heeft gedaan.
Het Agentschap Opgroeien, dat de inspec-
tie uitvoerde, zegt van zijn kant dat de ver-
gunning opgeheven werd na een recent 
onaangekondigd bezoek. Hierbij werden 
de tekorten bevestigd die de inspectie eer-
der vaststelde. Volgens het Agentschap 
Opgroeien kreeg de opvang alle kansen 
om de vastgestelde tekorten duurzaam 
weg te werken, maar gebeurde dit niet.

Opkomstplicht afgeschaft
De Vlaamse regering heeft beslist dat 
voortaan voor de gemeenteraadsverkie-
zingen de opkomstplicht wordt afge-
schaft. In een interview in het tijdschrift 
“Lokaal” van de Vereniging van Vlaamse 
Steden en Gemeenten, uit Wemmels bur-
gemeester Walter van Steenkiste zijn twij-
fel of dit ook geldt voor de OCMW-raads-
verkiezingen in de faciliteitengemeenten 
vermits deze federaal zijn vastgelegd.
Immers, in de faciliteitengemeenten wor-
den , in tegenstelling tot de rest van het 
land, naast de gemeenteraadsleden ook 
de OCMW-raadsleden afzonderlijk en 
rechtsreeks verkozen ingevolge de federa-
le faciliteitenregeling.
Hieromtrent ondervraagd door federaal 
parlementslid Barbara Pas (VB) bevestigt 
minister van Binnenlandse Zaken Anne-

lies Verlinden (CD&V) dat de opheffing 
van het verplicht karakter ook van toepas-
sing is op de rechtstreekse verkiezing van 
de OCMW-raden die gehouden worden 
in het Vlaams Gewest. Volgens de minis-
ter bevat de Pacificatiewet van 9 augustus 
1988 geen enkele beperkende regel die 
de bevoegdheid van de regionale wetge-
ver beperkt op het vlak van de verplichte 
stemming voor de gemeenteraadsverkie-
zingen. Vermits de Pacificatiewet geen be-
trekking heeft op de verplichte stemming, 
is de opheffing van het verplicht karakter 
dus ook van toepassing op de rechtstreek-
se verkiezing van de OCMW-raden.

Noordrand eist spreiding vluchten
De gemeenteraden van Machelen, Vil-
voorde, Wemmel, Meise en Grimbergen 
hebben een motie, opgesteld door burge-
meester Bart Laeremans van Grimbergen, 
gestemd waarin ze eisen dat de federale 
regering bijkomende scenario’s laat on-
derzoeken voor een eerlijke spreiding van 
de vluchten vanuit Zaventem. De betrok-
ken burgemeesters vinden dat hun voor-
stellen in een recente studie volledig ge-
negeerd worden.
In 2018 bekwamen de vijf noordrand-
gemeenten een vonnis van de Neder-
landstalige Brusselse rechtbank waarin 
de rechter het bevel gaf om een eerlijke 
spreiding uit te werken. 
Na vier jaar wordt het vonnis nog steeds 
niet nageleefd en stapelen dwangsom-
men ten belope van meer dan 2 miljoen 
euro zich op. Doordat de Belgische Staat 
beroep aantekende tegen het vonnis blij-
ven de dwangsommen geblokkeerd. 
Intussen werd wel een studie opgemaakt 
door Envisa maar volgens Walter van 
Steenkiste, burgemeester van Wemmel, 
worden de voorstellen van de vijf noord- 
randgemeenten gewoonweg genegeerd 
en dreigen tot 350 vliegtuigen per dag 
over de betrokken gemeenten te vliegen. 
De zowat 160.000 inwoners zijn hiervan 
de dupe. Het is de burgemeesters niet te 
doen om het geld van de dwangsommen 
maar om het welzijn van de inwoners.
Indien federaal mobiliteitsminister Geor-
ges Gilkinet (Ecolo) niet snel antwoordt 
op de motie, dan stappen de vijf gemeen-
ten opnieuw naar de rechter. Diezelfde 
minister kreeg ook de eis van Brusselse 
gemeenteraad voorgeschoteld om alle 
nachtvluchten boven zijn  grondgebied te 
verbieden.
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In de Kamercommissie werd evenwel on-
der impuls van kamerlid Jan Verroken tot 
overheveling van Voeren naar Limburg 
en van Komen-Moeskroen naar Heneg-
ouwen gestemd.
Half februari 1962 werd het gewijzigde 
eerste wetsontwerp Gilson in de Kamer 
met een ruime meerderheid goedgekeurd. 
Met instemming van Vlaamse liberalen. In 
de Senaat, waar het ontwerp ook diende 
goedgekeurd te worden, werd het ont-
werp eerst door een overwegend Frans-
talige meerderheid weggestemd omwil-
le van de overheveling van Voeren naar 
Vlaanderen. Vlaams protest hiertegen ten 
allen kante. Pas op 9 oktober 1962 kon een 
meerderheid gevonden worden om een 
gedeeltelijk geamendeerd ontwerp goed 
te keuren. Alles ging dan terug naar de Ka-
mer, waar men uiteindelijk op 31 oktober 
hetzelfde ontwerp goedkeurde. In 25 toen 
nog niet gefusioneerde gemeenten werd 
op de taalgrens, naast de gemeenten van 
het Duitse taalgebied, de gemeenten uit 
het Malmédyse en 9 andere gemeenten, 
namelijk Baelen, Gemmenich, Hendrik 
-Kapelle, Homburg, Membach, Montzen, 
Moresnet, Sippenaeken en Welkenrae-
dt een faciliteitenstelsel voor de Frans-, 
Duits- of Nederlandstalige minderheid 
ingevoerd met recht op tweetalige be-
richtgeving, dienstverlening en onderwijs 

in de eigen taal. Omwille van de massale 
tegenstem van de Luikse parlementsleden 
nam Merlot, minister van Openbare Wer-
ken, ontslag uit de regering. 
Nog geen week later, op 14 oktober 1962, 
betoogde Vlaanderen in de incidentrijke 
Tweede Mars naar Brussel met als hoofd-
slogan: ‘Geen faciliteiten en Handen af 
van de Randgemeenten.’

Taalwetsontwerpen Gilson II en III
In de langdurige tussentijd tussen indie-
ning en goedkeuring van de Taalgrens-
wet had minister Gilson twee andere 
taalwetsontwerpen klaargestoomd. Over 
taalgebruik in het onderwijs en in be-
stuurszaken. Die waren inmiddels ook al 
ingediend bij de Kamer op 21 december 
1961. Pas op 11 juli 1963 en in de vroege 
ochtend van 12 juli zou de Kamer de bei-
de taalontwerpen goedkeuren. Van de 
190 aanwezige kamerleden stemden er 
157 voor de besproken en aangepaste tek-
sten, 33 leden, waaronder de Volksunie, de 
overige oppositie, en de CVP-ers Gaston 
Eyskens, Corneel Verbaanderd ( uit Grim-
bergen)en Gerard Van Den Daele (uit 
Gent), stemden tegen. De senaat stemde 
dezelfde teksten op 25 juli 1963. Dat fa-
ciliteitenverhaal, straks zestig jaar oud, 
brengen we u uitgebreid in ons volgend 
meinummer van De Zes. 



Ik wil graag
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Duur en druk
Duur wonen
Bij De Woonwijzer kom je te lezen dat de 
prijzen voor woningen op één jaar tijd, 
dus tussen 2021 en 
2022 in Drogenbos 
met 26,2% gestegen 
zijn. Daarmee staat 
de gemeente op de negende plaats bij 
de stijgers. Linkebeek staat echter op de 
tweede plaats van de gemeenten met da-
lende woningprijzen of -17,0%.
Voor wat de appartementenprijzen be-
treft zakt Wezembeek-Oppem met 13,2% 
en staat de gemeente hiermee op achtste 
zakkersplaats. 

Kaaskrabber weerlegt …
In het novembernummer van onze plaat-
selijke gemeenschapskrant lazen we met 
belangstelling het artikel van journalist 
HD over ‘Drogenbos, slechtste gemeente 
om in te wonen. Het blad bracht beschou-
wingen bij de conclusie van de krant De 
Morgen. Aan de hand van het door haar 
gepubliceerde ‘Grote Woonrapport’ be-
sloot de Morgenredactie dat Drogenbos 
de gemeente is die de twijfelachtige eer 
geniet om als gemeente in de rand rond 
Brussel helemaal onderaan in die misera-
bele rangschikking te belanden.
Kaaskrabber probeert die conclusie met 
enkele beschouwingen van anciens te 
weerleggen.Die gaven blijk van hun on-
geloof, hun verontwaardiging en hun 
hoongelach. De ene, die actief is in het 
verenigingsleven, noemt de stelling van 
Woonrapport dat Drogenbos een slaapge-
meente is, lichtelijk overdreven is en dat 
het er aangenaam wonen is. Er zijn toch 
ook wat groene plekjes en dat er wel heel 
wat gebeurt als men het wil zien. Iemand 
die er jarenlang heeft gewoond en de 
gemeente door en door kende, maar nu 
opgenomen is in een rusthuis in Alsem-
berg, zou, ‘als het te herdoen was, met zijn 
echtgenote opnieuw in Drogenbos ko-
men wonen. De gemeente heeft immers 
een mooi gemeentehuis, een mooie kerk 
en binnenkort een nieuw dorpscentrum.’
Onze commentaar: Ga eens met ons in 
Drogenbos op stap om ons blad De Zes 
van huis tot huis te bussen. Lees dan 
vooral zeker de namen op de deurbel en 
je waant je van huis tot huis zeker niet in 

een Vlaamse gemeente. Een toren van Ba-
bel heeft er niets aan. Des te meer in het 
besef dat er in onze Vlaamse gemeente 
haast geen Nederlands meer wordt ge-

sproken. Wie spreekt 
er nog van een sa-
menhorigheidsgevoel 

als er niet eens een gemeenschapstaal ge-
sproken wordt? Volgens de officiële talen-
tellingen, voor zover niet vervalst, waren 
er in 1846 11,14% Franssprekenden, in 1910 
8,34%, in 1920 13,30%, in 1930 22,65%, in 
1947 43,30%. Wij mogen veronderstellen 
dat al die anderstalige nieuwkomers zich 
vrijwillig in een Vlaamse gemeente zijn 
komen vestigen. Waarom konden en kun-
nen al die vrijwilligers zich niet de moeite 
getroosten om zich aan te passen aan het 
Vlaams en Nederlandstalig karakter van 
Drogenbos? Hoeveel Vlamingen die zich 
vaak om den brode in Wallonië zijn gaan 
vestigen, hebben het vertikt om Frans te 
begrijpen en te spreken? Zijn er Vlaams-
gezinden die daar taaleisen stellen en 
weigeren zich te integreren? Kunnen Ne-
derlandstaligen het daar met een Vlaams-
gezind programma tot gemeenteraadslid, 
schepen of zelfs burgemeester schoppen?
Dat je hier nu tot het einde van uw da-
gen al sinds 1954 en zeker sinds 1963 toen 
zes Vlaamse gordelgemeenten facilitei-
ten kregen, Frans in Franstalig, door de 
Vlaamse Gemeenschap betaald onder-
wijs, en tweetaligheid van het gemeente-
bestuur krijgt. Dat ‘faciliteiten’ even veel 
betekent als een vierjaarlijks verzoek tot 
niet-integratie en telkens opnieuw geen 
enkele inspanning hoeven te doen om de 
streektaal te verstaan, laat staan te spre-
ken?
In 1963 vertikten de drie Waals-Brabantse 
gemeenten, Kasteelbrakel, Waterloo en 
Terhulpen, die volgens de eerste voor-
stellen faciliteiten zouden verlenen aan 
hun Vlaamse onderdanen, die faciliteiten 
te verlenen aan hun dorpelingen. Met de 
zegen en onder de hoge bescherming van 
Arthur Gilson, minister van Binnenland-
se Zaken. Waarom moesten zes eeuwen-
oude Vlaamse gemeenten dat dan wel 
doen en het schoonst van al na zestig jaar 
nog blijven doen? 

 Stedelijke druk
Als burgemeester Calmeyn met zijn ge-
meenteraad, zoals wij dat graag horen 
en zoals alle 35 burgemeesters van ons 
arrondissement al hebben laten horen, 
vraagt dat het personeelstekort in de po-
litiekorpsen van Halle-Vilvoorde wordt 
aangepakt, dan wijst hij er op dat de ge-
meente door haar ligging een stedelijke 
druk ervaart met alle gevolgen van dien 
op het vlak van criminaliteit en openbare 
orde. Wij geven Calmeyn een goede raad: 
ijver met ons voor de afbouw en afschaf-
fing van de faciliteiten. Wie geen Neder-
lands verstaat of spreekt zal dan twee keer 
nadenken vooraleer hij/zij stappen zetten 
richting Drogenbos. En komt er minder 
druk op de nu al sterk gestegen prijzen 
van de immobiliënmarkt. Genoeg is ge-
noeg, en trop is te veel.

Drogenbos

Gevoelige foto
Al of niet op de foto?
De druk bijgewoonde septemberfeesten 
gaven ook al fotogra-
fisch aanleiding tot 
vraagstelling op de 
gemeenteraad van de-
cember. Op een ver-
spreide foto bleken alleen oppositieleden 
te prijken bij de organisatoren van die 
feesten. Raadslid Karel Edwards van de 
tweetalige lijst (PK-KU) sprak op de ge-

meenteraad van politieke recuperatie en 
miskenning van de andere medewerkers. 
Vanuit de oppositie DéFi-MR-Ind, zo le-

zen we in De Lijs-
terbes, de Vlaamse 
gemeenschapskrant, 
klonk het dat de fo-

tograaf er niet in geslaagd was alle me-
dewerkers op de gevoelige plaat vast te 
leggen omdat de hele groep te druk bezig 
was.

Kraainem

Geen ‘Vlaamse’ wacht
Dokter niet van wacht
De artsenwachtdienst voor geneesheren 
is blijkbaar in het faciliteitenbedje ziek. 
Op zaterdag haal je 
best geen gekke toe-
ren uit in je tuin. Een 
gepensioneerde die 
geen wagen meer heeft, kwam bij een val 
in zijn tuin op 3 december vorig jaar tegen 
een buis terecht en liep een hoofdwonde 
op. Wachtdienst voor Kraainem-Wezem-
beek-Oppem opgebeld en welke taal kreeg 
je te horen? Die van Molière. En welke 
taal werd van het slachtoffer en door de 
telefoniste verwacht? Dezelfde. Geen en-
kele inspanning van betrokken franco-
fone arts, die in een Vlaamse gemeente 
woont. Toppunt: de betrokken dame liet 
weten dat zij niet over het nodige materi-
aal beschikte om de wonde te verzorgen. 
Om tenslotte naar de spoeddienst van 
Saint-Luc in Sint-Lambrechts-Woluwe 
te verwijzen. Waar de onthaaltaal allicht 
ook niet het Nederlands zal geweest zijn. 
In arren moede dan gebeld naar de 
wachtdienst van het nabije Sterrebeek, 
die liet weten dat ze niet voor Wezem-
beek-Oppem instonden. Doorverwezen 
naar de wachtdienst te Vilvoorde. En 
die is nu niet meteen vanuit Wezem-
beek-Oppem zonder wagen of met het 
openbaar vervoer bereikbaar.
Dokter Jan Walraet liet wel weten dat 
hij van al zijn Franstalige collega’s in de 
wacht kon zeggen dat zij allemaal vol-
doende Nederlands kenden om de pati-
ent of zijn telefonerende huisgenote in 
het Nederlands te woord te staan. Hij zei 
wel dat er soms problemen waren met 
sommige huisgenoten van de dokters 
van wacht, die mogelijkerwijs de telefoon 
hadden opgenomen om dan in het Frans - 
wat dacht je - de persoon die hen opbelde 
te woord te staan.
Ten titel van info delen wij onze Kraai-
nemse en Wezembeekse lezers mee dat 
de wachtdienst voor Wezembeek-Oppem 
en Kraainem in de loop van dit jaar wordt 
opgedoekt en vervangen door een wacht-
dienst van een groter aantal Vlaamse 
gemeenten uit de buurt, waarbij het Me-
disch Centrum van Wezembeek-Oppem 
een belangrijke rol zal spelen.

Geen Frans voor niet-inwoners
Enkele gemeenteraden geleden stond er 
een punt op de agenda van een burger 

uit Tervuren die een 
verzoekschrift had 
gericht naar de ge-
meente. In een eerste 

schrijven in het Frans. In een 2de schrij-
ven in het Nederlands, zoals het hoort. 
Taalfaciliteiten gelden enkel voor de in-
woners. Maar in deze brief werd er verwe-
zen naar dokumenten op de webstek van 
de gemeente Wezembeek-Oppem. Naar 
Franse versies van deze dokumenten. 
Na klacht hierover door raadslid Peeters 
kwam de gouverneur tot de conclusie dat 
de klacht gegrond is en dat de gemeente 
ervoor moet zorgen dat er een controle 
wordt toegevoegd aan de gemeentelij-
ke webstek zodat enkel inwoners die dat 
wensen een vertaling kunnen raadplegen 
en niet inwoners van andere gemeenten.

TEC-reclame
Een aandachtige lezer stuurde ons enige 
tijd geleden deze foto. Reclame van TEC 
in Wezembeek-Oppem. Dit is niet hun 
werkingsgebied. Benieuwd of De Lijn in 
Wallonië ook reclame maakt.

Wezembeek-Oppem

Sint-Genesius-Rode

Meer Nederlands
Bibliotheeknieuws
Wij lazen in Buurten, 
de Vlaamse gemeen-
schapskrant alhier, 
dat de rasechte Rode-
naar Eddy Van Caeneghem, die er al bij-
na twintig jaar bibliothecaris is in de ge-
meentelijke bibliotheek, volgende maand 
met pensioen gaat. De bibliotheek kreeg 

al die jaren een toenemend aantal Frans-
taligen, die nu onge-
veer de helft van de 
leden uitmaken. Het 
aanbod bestaat o.m. 

uit een kwart Franstalige boeken. Meer 
en meer Franstaligen doen hun best om 
Nederlands te spreken aan de balie. A la 
bonne heure.

TEC-reclame in Wezembeek-Oppem

Woningprijs met 26,2% gestegen



Ieder zijn zes
Weytse schoolvoorrang
Vanaf dit schooljaar mochten 20 gemeen-
ten in de Vlaamse Rand bij schoolin-
schrijvingen voorrang geven aan Neder-
landstaligen. Het gaat in totaal om 136 
basisscholen en 35 middelbare scholen. 
Omdat steeds meer Franstalige leerlingen 
ingeschreven worden bij scholen in de 
Vlaamse rand is er minder plaats voor Ne-
derlandstalige kinderen of kinderen uit 
de eigen gemeente. De betrokken scholen 
mogen 70% van de beschikbare plaatsen 
voorbehouden voor leerlingen die in het 
verleden gekozen hebben voor het Neder-
landstalig onderwijs. Minister Ben Weyts 
(N-VA) wil voorrang geven aan wie effec-
tief in de regio woont en kiest voor het 
Vlaams onderwijs en de Nederlandse taal. 
Momenteel vinden kinderen soms geen 
plaats meer in hun eigen gemeente. Naast 
deze nieuwe voorrangsmaatregel zouden 
er ook extra investeringen komen om 
meer capaciteit te creëren.
Onze zes faciliteitengemeenten maken 
deel uit van de selectie gemeenten waar 
de nieuwe voorrangsregel zal mogen toe-
gepast worden.

Franstalig onderwijs
Federaal parlementslid Barbara Pas (VB) 
interpelleerde federaal staatssecretaris 
Thomas Dermine (PS) in verband met de 
taalinspectie inzake het Franstalig onder-
wijs in de randgemeenten.
Overeenkomstig artikel 7 van de wet van 
2 augustus 1963 op het gebruik van talen 
in bestuurszaken, wordt in de zes rand-
gemeenten rond Brussel kleuter- en lager 
onderwijs verstrekt in het Frans voor zover 
deze taal de moedertaal of de gebruikelij-
ke taal van het kind is en het gezinshoofd 
verblijf houdt in een van deze gemeenten. 
Of aan deze voorwaarden wordt voldaan 
wordt door de taalinspectie gecontroleerd.
Uit de antwoorden van staatssecretaris 
Dermine blijkt dat in het coronajaar 2020 
alle nieuw ingeschreven leerlingen door de 
voortdurende coronacrisis uitzonderlijk 
enkel op administratieve basis gecontro-
leerd werden of ze voldeden aan de bij wet 
voorgeschreven voorwaarden. Ondanks 
de beperkte controle dienden dat jaar toch 
5 leerlingen uitgeschreven te worden (2 in 
Wemmel en 3 in Wezembeek-Oppem) om-
dat ze niet in de gemeente woonden.
Vanaf 2021 werden alle nieuw ingeschre-
ven leerlingen effectief gecontroleerd. 
Slechts één leerling in Drogenbos diende 
uitgeschreven te worden omdat zijn huis-
taal Roemeens was.
Vanaf 2022 werd wel een grote uitzon-
dering gemaakt voor de inschrijving van 
Oekraïense vluchtelingenkinderen. De 
taalinspectie voert hier een gedoogbeleid 
met betrekking tot het taalcriterium om-
dat de status van de kinderen tijdelijk is en 
hun situatie precair en uitzonderlijk. De 
kinderen verblijven wel degelijk allemaal 

in Franstalige gastgezinnen in een van de 
zes, maar het Frans is niet de moedertaal 
of gebruikelijke taal.

Nieuwe leerlingen in het Fr. onderwijs
2019-20 2020-21 2021-22

Drogenbos 51 49 42
Kraainem 81 65 59

Linkebeek 47 29 37
Sint-Genesius-Rode 126 90 158

Wemmel 125 130 115
Wezembeek-Oppem 123 114 142

Taalregistratie
Nadat we al in elk van de jongste nummers 
van De Zes de taalregistratie in elk van onze 
zes Vlaamse Vlaamse randgemeenten heb-
ben aangekaart, komen wij er nu op terug 
in deze De Zes. 
Dat toevallig aangekaart voorstel (obiter 
dictum) in de algemene vergadering van de 
Raad van State met zijn arrest Caprasse, is 
intussen officieel in de praktijk gebracht in 
onze randgemeenten. Die door een tweeta-
lig college van rechters naar voren geschoven 
suggestie is inmiddels blijkbaar uitgegroeid 
tot een taalwet, die niet door een wetgevend 
orgaan, in casu het Belgisch parlement is ge-
stemd. Ondanks de scheiding der machten. 
Rechters zijn immers geen wetgevers en par-
lementsleden geen rechters.
Via die als ‘taalwet’ voorgestelde maatregel 
kan elke inwoner van onze zes Vlaamse ge-
meenten, vierjaarlijks herhaalbaar) te ken-
nen geven dat hij/zij al zijn/haar documen-
ten voortaan in het Frans wenst toegestuurd 
of overhandigd te krijgen. Die procedure 
gaat in tegen de taalwetgeving, vervolledigd 
door drie ministeriële omzendbrieven, die 
stellen dat een Franstalige inwoner die do-
cumenten in zijn/haar taal telkens opnieuw 
moet aanvragen.
In het Vlaams Parlement hebben op 24 janu-
ari de parlementsleden Inez De Coninck (N-
VA), Brecht Warnez (cd&v) en Klaas Sloot-
mans (Vlaams Belang) bevoegd minster 
Bart Somers (Open VLD) van Binnenlands 
Bestuur vragen gesteld. De drie Vlaamse 
parlementleden stelden de minister hof-
felijk een aantal vragen over zijn plannen 
over die in uitvoering zijnde taalregistratie 
in onze zes gemeenten. Alle drie zijn zij net 
als minister Somers wel van oordeel dat de 
taalwetgeving met de omzendbrieven-Pee-
ters,-Keulen,-Bourgeois en -Martens dient 
nageleefd, wat meteen betekent dat er voor 
die taalregistratie met verwerking van per-
soonsgegevens in hun ogen geen wettelijke 
of decretale grondslag is. De invoering er-
van is in hun ogen en ook in het ter zake 
uitgebracht advies van minister Ben Weyts 
(N-VA), bevoegd voor de Vlaamse Rand, ook 
een inbreuk op de privacywetgeving.
Een vraag daaromtrent, gesteld door raads-
lid Bruno Stoffels in Sint-Genesius-Rode, 
werd door de schepen voor Burgerlijke 
Stand en van de francofiele meerderheid 
vertikaal geklasseerd.
Intussen lopen er daaromtrent ook vier ge-

dingen bij de Raad van State daaromtrent. 
De eerste drie gedingen zijn sinds 2019 lo-
pende. Tegen de gemeente Linkebeek, Dro-
genbos en Wezembeek-Oppem. De versla-
gen van de auditeur van de Raad van State 
dateren van 31 januari 2022, de debatten 
daarover zijn gevoerd en gesloten. Het is nu 
wachten op de uitspraak.
Een vierde geding loopt tegen de gemeente 
Kraainem en daarin stelt de raadsman van de 
minister Somers dat een taalregister niet in 
overeenstemming is met de wetgeving inza-
ke de verwerking van de persoonsgegevens.
Daarnaast is er nog een procedure voor 
de burgerrechtelijke rechtbank, waarin 
een schepen van Wezembeek-Oppem een 
schadevergoeding vraagt omwille van zijn 
laattijdige benoeming als schepen nadat de 
aangewezen burgemeester zijn benoeming 
destijds door de toenmalige minister Ho-
mans in eerste instantie geweigerd zag. De 
raadsman van minister Somers probeert in 
dit geding via een prejudiciële vraag over 
taalregistratie het Grondwettelijk Hof tot 
een uitspraak hierover te brengen. Want de 
minister wil dit alles doen in het kader van 
een democratische rechtsstaat.
 Het is dus wachten geblazen op een rechter 
die in dit burgerlijk geding via die vraagstel-
ling aan het Grondwettelijk Hof een ant-
woord zou krijgen op de vraag of taalregis-
tratie in de zes Vlaamse randgemeenten al 
dan niet (on)wettig is. Dat kan een hele poos 
duren vooraleer er een rechter bereid is die 
vraag te stellen en allicht nog een grotere 
poos vooraleer het Grondwettelijk Hof zijn 
antwoord zal geven. Stel dat we tegen die 
tijd al aan de voorjaarsverkiezingen voor het 
parlement en Europa toe zijn of misschien 
zelfs de gemeente- en provincieraadsverkie-
zingen van najaar 2024, waarbij vanzelfspre-
kend in de zes randgemeenten de taalregis-
tratie zal meespelen. 
Vlaams parlementslid Brecht Warnez (cd&v) 

volgde de minister dat er geen nieuwe om-
zendbrief nodig was, maar hij vroeg de mi-
nister om heel strikt op te treden, en des-
noods het heft in eigen handen te nemen. 
Samen met de gouverneur hoopt de minis-
ter een robuust plan te maken om de ko-
mende verkiezingen, geïnspireerd door wat 
er de vorige gemeenteraadsverkiezingen is 
gebeurd, binnen de regels van de rechtsstaat 
te laten verlopen.
Klaas Slootmans wil evenwel dat de minister 
nu al ingrijpt en de burgemeesters schorst 
die met de taalregistratie nu de taalwetge-
ving niet volgen. De minister wil voorlopig 
niet van schorsingen weten en wacht een 
(mogelijke) en (verhoopte) procedure af bij 
het Grondwettelijk Hof, dat zich zou moe-
ten(?) uitspreken over de grondwettelijk-
heid van het aanleggen van taalregisters.

Zangfeest
Na enkele coronajaren, waarin samenzang 
met duizenden enthousiaste Vlamingen in 
een gesloten ruimte uit den boze was, kun-
nen wij er nu opnieuw een strijdbaar zang-
feest van maken. U is meer dan welkom 
op het 83-ste Vlaams-Nationaal Zangfeest. 
Op zondag 19 maart is u om 14u30 welkom 
in de Lotto-Arena te Antwerpen. U luistert 
er naar Brassband Scaldis, muziekkapellen 
van Chiro en VNJ, Dansgroep, de Romeo’s 
en Sarah en Allan uit Schotland.
Kinderen en jongeren tot 12 jaar: genum-
merde zitplaats bij (groot)ouders en/of kin-
deropvang in rang 2
Rang 2-normaal tarief :€ 8,00
Rang 1 (incl. receptie) norm. tarief : €20,00
Opgelet: prijzen exclusief reservatiekos-
ten bij aankoop teleticketservice.
Meer info: www.zangfeest.org 
www.teleticketservice.com
Reserveren: ANZ-secretariaat: Collegelaan 
106 – 2100 Antwerpen Tel. 03/237.93.92 –
info@anz.be

Colofon
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